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Protokół XXXIV/22 
XXXIV Sesji VIII Kadencji Rady Gminy Raczki 

odbytej w dniu 28 października 2022 r. 
 

Obrady XXXIV Sesji Rady Gminy rozpoczęły się o godz. 1000 i trwały do godz. 1205. 
 

Miejsce obrad Sala widowiskowo – koncertowa w Raczkach ul. Plac Kościuszki 37, 16-420 Raczki. 
 

Radni obecni na sali obrad: 
1. Bartoszewicz Witold 
2. Dębski Jacek 
3. Kłoczko Wiesław 
4. Król Jan 
5. Krzykwa Janusz 
6. Kwiatkowski Romuald 
7. Naruszewicz Piotr 
8. Olszewski Jan 
9. Ostapowicz Ewa 
10. Ostrowski Stanisław 
11. Renowicki Henryk 
12. Słowikowski Piotr 
13. Staniszewski Leszek 
14. Sutuła Antoni 
15. Artur Tylman 
 

Ponadto w obradach uczestniczyli: 
Wójt Gminy Raczki – Pan Andrzej Szymulewski 
Zastępca Wójta Gminy – Pani Ewa Konstantynowicz 
Skarbnik Gminy – Pani Agnieszka Grzędzińska 
Radca prawny – Pan Jerzy Lewczuk 
Dyrektor Szkoły Podstawowej w Raczkach – Pan Marek Cieśluk 
Kierownik Referatu Gospodarki Komunalnej i Inwestycji - Pan Mariusz Zalewski 
Inspektor ds. obsługi Rady Gminy – Pani Danuta Grabowska 
Kierownik Posterunku Policji w Raczkach – aspirant sztabowy Wojciech Wasilewski 
Dzielnicowy – młodszy aspirant Łukasz Opanowski 
Delegat Podlaskiej Izby Rolniczej – Pan Andrzej Wasilewski 
Sołtysi wsi wg załączonej listy obecności do protokołu.  
 

Pkt 1. Otwarcie obrad i powitanie gości. 
 

Sesję otworzył Przewodniczący Rady Gminy Piotr Słowikowski wypowiadając formułę: 
 

„Otwieram XXXIV Sesję Rady Gminy Raczki”. 
 

Powitał przybyłych na sesję Rady Gminy Raczki gości: Wójta Gminy Raczki Pana Andrzeja 
Szymulewskiego, Zastępcę Wójta Gminy Panią Ewę Konstantynowicz, Skarbnika Gminy Panią Agnieszkę 
Grzędzińską, Radcę prawnego Pana Jerzego Lewczuka, Kierownika Referatu Gospodarki Komunalnej i 
Inwestycji Pana Mariusza Zalewskiego, Kierownika Posterunku Policji w Raczkach aspiranta sztabowego 
Wojciecha Wasilewskiego, Dzielnicowego młodszego aspiranta Łukasza Opanowskiego, Delegata 
Podlaskiej Izby Rolniczej Pana Andrzeja Wasilewskiego, Dyrektora Szkoły Podstawowej w Raczkach 
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Pana Marka Cieśluka, Państwa Radnych, Państwa Sołtysów, pracowników Urzędu Gminy i wszystkich 
obecnych na Sesji. 
 

Pan Przewodniczący Rady Gminy stwierdził, że na ustawowy skład zgodnie z listą obecności w obradach 
uczestniczy 15 radnych, w związku z tym obrady Rady Gminy są prawomocne. 
 

Przewodniczący Rady Gminy Piotr Słowikowski oddał głos Kierownikowi Posterunku Policji w Raczkach 
aspirantowi sztabowemu Wojciechowi Wasilewskiemu. 
 

Kierownik Posterunku Policji w Raczkach aspirant sztabowy Wojciech Wasilewski – przedstawił ogólne 
dane jak wygląda przestępczość na terenie Gminy Raczki w roku bieżącym (do dnia dzisiejszego), ujęte  
w formie statystycznej ułatwiającej porównanie do roku ubiegłego, a mianowicie: ogółem w 2021 r. na 
terenie Gminy Raczki przestępstw stwierdzono 42 a w 2022 r. – 58, z czego: ich poziom wykrywalności za 
2021 r. wyniósł 83,33 %, a za 2022 r. ponad 79 %. Ogółem przestępstw z 7 podstawowych kategorii  
w 2021 r. odnotowano 13 a w 2022 r. – 16, w następujących kategoriach, tj.:  
- kradzież z włamaniem – w 2021 r. – 2 a w 2022 r. – 4 przestępstwa, 
- przestępstwa kryminalne inne (alimenty, znęcanie się, itp.) – w 2021 r. – 21 a w 2022 r. – 25 przestępstw, 
- nietrzeźwi kierujący – w 2021 r. – 10 a w 2022 r. – 14 przestępstw, 
- przestępstwa drogowe (naruszenie zakazów sądowych, kierowanie samochodem pomimo cofnięcia 
decyzji o uprawnieniach do kierowania) – w 2021 r. – 11 a w 2022 r. – 15 przestępstw, 
- kradzież (na kwotę powyżej 500 zł) – w 2021 r. – 5 a w 2022 r. – 10 przestępstw,  
- przestępstwo rozbójnicze – w 2021 r. – 1 przestępstwo a w 2022 r. – nie odnotowano, 
- przestępstwo narkotykowe – w 2021 r. – 2 a w 2022 r. – 2 przestępstwa, 
- uszkodzenie mienia – w 2021 r. – 4 a w 2022 r. – 1 przestępstwo, 
- bójki i pobicia – nie odnotowano takich zdarzeń, 
- uszczerbek na zdrowiu – w 2021 r. – 1 a w 2022 r. – 1, z czego sprawcy zostali wykryci w obu 
przypadkach. 
Przedstawił sytuację dotyczącą wykroczeń na terenie Gminy Raczki, tj: 
a) w 2021 r. stwierdzono 343 wykroczeń a w 2022 r. 359, z czego: 

- w 2021 r. zastosowano 184 pouczeń a w 2022 r. – 96 pouczeń, 
- w 2021 r. nałożono 123 mandaty karne a w 2022 r. – 234 mandaty karne, 
- celem dalszego postępowania w 2021 r. przekazano 32 sprawy a w 2022 r. 24 sprawy do sądu, 

b) w 2021 r. stwierdzono 173 wykroczeń w ruchu drogowym a w 2022 r. – 224, z czego: 
- w 2021 r. zastosowano 117 pouczeń a w 2022 r. – 170 pouczeń, 
- w 2021 r. nałożono 49 mandatów karnych a w 2022 r. – 46 mandaty karne, 
- celem dalszego postępowania w 2021 r. przekazano 7 spraw a w 2022 r. 8 spraw do sądu, 

c) w 2021 r. ujawniono 5 nietrzeźwych kierujących a w 2022 r. – 10, 
- w 2021 r. ujawniono 1 wykroczenie tj. kierującego po użyciu alkoholu a w 2022 r. – 5. 
Stwierdził, że często są to te same osoby, które wcześniej były już ukarane i mimo tego ponownie siadają 
za kierownicę dalej w stanie nietrzeźwym. 
Nadmienił, że na terenie Gminy w 2021 r. zatrzymano 7 osób poszukiwanych a w 2022 r. – 12 osób. 
Ogółem przeprowadzonych interwencji w 2021 r. było 545 a w 2022 r. – 547.  
Przedstawił, jak wygląda tzw. Krajowa Mapa Bezpieczeństwa na terenie Gminy Raczki, tzn. miejsca 
występujących zagrożeń wskazane przez mieszkańców w formie anonimowej, tj. np.: spożywania alkoholu 
w miejscach niedozwolonych, nieprawidłowe parkowanie, wałęsające się bezpańskie psy.  
Stwierdził, że w ubiegłym roku policjanci z Posterunku Policji w Raczkach zatrzymali 11 sprawców 
przestępstw a w tym roku – 8 sprawców. W tym roku ujawniono 2 zdarzenia dotyczące nielegalnej 
imigracji, co w sumie ujawniono 7 imigrantów, w tym zatrzymany 1 kierowca przewożący imigrantów. 
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Radny Pan Antoni Sutuła – wniósł na prośbę mieszkańców, aby podczas spotkań policjantów w szkole 
uczulić dzieci, uczniów szczególnie tych dojeżdżających autobusem do Szkoły Podstawowej, aby miały na 
sobie odblaski, czy kamizelki odblaskowe, bo teraz, gdy wracają do domów jest ciemno i są słabo 
widoczni dla osób kierujących. Wniósł, również, że na terenie Raczek nie ma przejść, po których można 
przejechać rowerem często przez nie osoby przejeżdżają, co niejednokrotnie stwarza zagrożenie.  
 

Kierownik Posterunku Policji w Raczkach aspirant sztabowy Wojciech Wasilewski – stwierdził, że  
w porozumieniu z Dyrekcją Szkoły odbywają się takie spotkania policjantów i poruszane są kwestie 
bezpieczeństwa dzieci, nawet dzieci były w naszym Posterunku Policji, ale jak najbardziej uczulać 
będziemy w kwestii bezpieczeństwa poruszania się po ulicach i podczas dojazdu do szkoły? 
Odnośnie rowerzystów, to na terenie Raczek nie ma wyznaczonych ciągów ścieżek rowerowych i takich 
przejść, aby można byłoby po nich przejeżdżać, ale uczuli policjantów, by zwracali uwagę w kwestii 
przejeżdżania przez rowerzystów po przejściach dla pieszych. 
 

Radny Pan Antoni Sutuła – Odniósł się do zaostrzonych przepisów dotyczących nieprzepuszczenia 
pieszego przez przejście dla pieszych. Wniósł zapytanie, czy w tej sprawie można byłoby wysłać petycję  
o zmianę przepisów w kwestii zachowania się pieszego, który chce przejść przez pasy, aby ten fakt jakoś 
zasygnalizował, aby ten kierujący mógł odpowiednio wcześniej zareagować? Stwierdził, że 
bezpieczeństwo w tym zakresie powinno dotyczących kierujących i osoby przechodzące przez nie,  
a mianowicie kierowca jest często w trudnej sytuacji, gdy pieszy raptownie wejdzie na to przejście, bo nie 
zawsze zdąży zahamować. 
 

Kierownik Posterunku Policji w Raczkach aspirant sztabowy Wojciech Wasilewski – stwierdził, że sama 
petycja mieszkańców niewiele pomoże w kwestii zmiany ustawy Prawa o ruchu drogowym, gdyż zostały 
tak przyjęte przepisy i musimy się do nich stosować. 
 

Radny Pan Leszek Staniszewski – stwierdził, że zawsze uczono nas, jako dzieci, że jeśli chcemy przejść 
przez przejście, czy po pasach, czy tory kolejowe, to należało rozglądnąć się na lewo, prawo i jeszcze raz 
na lewo, był to jasny sygnał dla kierujących. Obecnie piesi niejednokrotnie bez zatrzymania wchodzą na 
jezdnię, a kierujący często może tego nie spostrzec. 
 

Wiceprzewodniczący Rady Pan Stanisław Ostrowski – odniósł się do informacji o 10 zatrzymanych 
osobach, zadając pytanie, z jakiej przyczyny? 
 

Kierownik Posterunku Policji w Raczkach aspirant sztabowy Wojciech Wasilewski – odpowiedział, że 
zatrzymań dokonano w wyniku poszukiwań przez sądy, ale podana ilość nie dotyczy tylko mieszkańców 
gminy, ale osób spoza gminy ujawnionych, chociażby przy rutynowych kontrolach kierowców pojazdów 
przejeżdżających przez Gminę. Przeważnie są to osoby, które nie płacą zasądzonych grzywien, bądź są 
poszukiwani do ustalenia miejsca pobytu w drodze prowadzonych czynności prawnych przez prokuratury, 
sądy. 
 

Radny Pan Romuald Kwiatkowski – zapytał, na jakie zagrożenia powinni zwrócić szczególną uwagę 
mieszkańcy, np. typu wyłudzenia, tzw. okazyjną sprzedaż itp.? 
 

Kierownik Posterunku Policji w Raczkach aspirant sztabowy Wojciech Wasilewski – stwierdził, że 
mieszkańcy Gminy są niebywale czujni i sygnalizują różne rzeczy. Niedawno poinformowano nas, że na 
terenie jednej z wsi pewne osoby oferowali pewne towary i dobrze, że nikt nie został oszukany. Pojazd taki 
został przez nas skontrolowany, osoby wylegitymowane i informacja została przekazana do wydziału 
kryminalnego. Wniósł prośbę, do obecnych, mieszkańców, ponieważ niejednokrotnie przez czujność 
sąsiedzką, itp. dostajemy informację o pojawieniu się lub nietypowym zachowaniu osób nieznanych 
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przejeżdżających, krążących bez żadnego celu na danym obszarze, aby zadzwonili na numer 112 i dyżurny 
wyśle patrol, który wylegitymuje takie osoby. Ewentualnie, jak dojdzie do np. kradzieży może to pomóc  
w późniejszych działaniach kryminalnych. Wniósł, aby informować o wszelkich sprawach niepokojących, 
tj. pojawienie się osób nieznanych, samochodów krążących, itp. 
 

Wójt Gminy Raczki Andrzej Szymulewski – zapytał się odnośnie przedstawionej mapy zagrożeń 
miejscowości Raczki i punktów zagrożeń na niej naniesionych, czy te miejsca zostały zgłoszone przez 
mieszkańców? 
 

Kierownik Posterunku Policji w Raczkach aspirant sztabowy Wojciech Wasilewski – potwierdził, że te 
miejsca zostały oznaczone na podstawie zgłoszeń mieszkańców. Do tego celu te narzędzie zostało 
stworzone, aby mieszkańcy anonimowo zgłaszali istniejące zdarzenia, niewłaściwe sytuacje.  
 

Wójt Gminy Raczki Andrzej Szymulewski – stwierdził, że dobrze, że mieszkańcy są wyczuleni i zgłaszają 
pewne zdarzenia i stąd reakcje, że np. na ul. 1 Maja, Kościelnej widnieją, jako ulice, na których są źle 
parkowane samochody. Wniósł zapytanie, czy Gmina Raczki w stosunku do innych gmin np. Bakałarzewo, 
Przerośl jest postrzegana, jako bezpieczniejsza, mniej bezpieczna? 
 

Kierownik Posterunku Policji w Raczkach aspirant sztabowy Wojciech Wasilewski – poinformował, że nie 
posiada takich statystyk. Nadmienił, że poziom bezpieczeństwa i przestępczości na terenie Gminy Raczki  
i gmin ościennych klasyfikuje się na podobnym poziomie, różnice są tylko w występujących kategoriach 
przestępstw.  
 

Wójt Gminy Raczki Andrzej Szymulewski – odniósł się do ujawnionych w tym roku 2 przestępstw 
narkotykowych, zadając pytanie, czy te przestępstwa dotyczyły mieszkańców czy szkoły. 
 

Kierownik Posterunku Policji w Raczkach aspirant sztabowy Wojciech Wasilewski – poinformował, że nie 
posiada wiedzy na temat szczegółów tych zdarzeń.  
 

Wójt Gminy Raczki Andrzej Szymulewski – zapytał się, czy wpływają zgłoszenia do Policji w kwestii 
nieodpowiednich zachowań osób na terenie szkoły, np. handel, lub niewłaściwych zachowań wśród 
młodzieży związane stricte z narkotykami? 
 

Kierownik Posterunku Policji w Raczkach aspirant sztabowy Wojciech Wasilewski – poinformował, że 
jakiekolwiek pojawiające się sygnały były wraz z Dyrekcją Szkoły wyjaśniane i jeśli zachodziły ku temu 
przesłanki, to sprawy zostały skierowane do Sądu Rodzinnego, które są w toku. Na chwilę obecną nie było 
zgłoszeń dotyczących zdarzeń narkotykowych. 
 

Wójt Gminy Raczki Andrzej Szymulewski – stwierdził, że Szkoła Podstawowa w Raczkach jest szkołą 
bezpieczną i wolną od narkotyków. 
 

Pkt 2. Przyjęcie porządku obrad. 
 

Przewodniczący Rady Gminy Piotr Słowikowski – stwierdził, że porządek obrad sesji Radni otrzymali 
w zawiadomieniu o zwołaniu sesji z dnia 19.10.2022 r. wraz z materiałami do poszczególnych punktów.  
Zapytał radnych, czy wnoszą dodatkowe uwagi, propozycje zmian do przedstawionego porządku obrad. 
 

Do porządku obrad nie zgłoszono uwag, wobec czego Przewodniczący Rady poddał pod głosowanie 
porządek obrad. W wyniku głosowania jawnego 15 głosami „za” został przyjęty przez Radę Gminy 
następujący porządek obrad XXXIV Sesji Rady Gminy Raczki: 

1. Otwarcie obrad i powitanie gości. 
2. Przyjęcie porządku obrad. 
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3. Przyjęcie protokołu z obrad XXXIII Sesji Rady Gminy. 
4. Sprawozdanie Wójta z działalności w okresie międzysesyjnym. 
5. Interpelacje i zapytania Radnych (składane w formie papierowej), wolne wnioski Radnych. 
6. Przedstawienie informacji o stanie realizacji zadań oświatowych Gminy Raczki za rok szkolny 

2021/2022. 
7. Przedstawienie informacji z analizy oświadczeń majątkowych złożonych przez osoby zobowiązane 

ustawą o samorządzie gminnym. 
8. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmiany uchwały w sprawie ustalenia wysokości opłat za 

korzystanie z wychowania przedszkolnego uczniów objętych wychowaniem przedszkolnym do 
końca roku szkolnego w roku kalendarzowym, w którym dziecko kończy 6 lat w szkołach 
prowadzonych przez Gminę Raczki. 

9. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie przyjęcia Strategii Rozwoju Gminy Raczki na lata 2023-
2032. 

10. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmian w budżecie Gminy Raczki na 2022 r. 
11. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie uznania petycji za niezasługującą na uwzględnienie. 
12. Odpowiedzi na zapytania Sołtysów, wolne wnioski Radnych i mieszkańców, oświadczenia. 
13. Zamknięcie sesji. 

Imienny wykaz głosowania jawnego stanowi załącznik Nr 9 pkt 2 do niniejszego protokołu. 
 

Pkt 3. Przyjęcie protokołu z poprzedniego posiedzenia. 
 

Przewodniczący Rady Gminy Piotr Słowikowski – poinformował, że protokół z XXXIII Sesji Rady Gminy 
wyłożony był do wglądu w Urzędzie Gminy, jak również projekt protokołu został udostępniony na stronie 
BIP Urzędu Gminy Raczki. Pan Przewodniczący zapytał, czy były jakieś uwagi do protokołu. Pracownik 
ds. obsługi Rady Gminy stwierdził, że nie było uwag. Przewodniczący Rady poddał pod głosowanie 
przyjęcie protokołu z poprzedniego posiedzenia. 
W wyniku głosowania jawnego protokół z poprzedniego posiedzenia został przyjęty głosami 15 „za” przez 
Radę Gminy Raczki. 
Imienny wykaz głosowania jawnego stanowi załącznik Nr 9 pkt 3 do niniejszego protokołu. 
 

Przewodniczący Rady Gminy Piotr Słowikowski – wniósł do Radnych, że z uwagi na chwilową 
nieobecność Pana Wójta pkt 4 Sprawozdanie z działalności Wójta z pracy w okresie międzysesyjnym 
zostanie przedstawione z chwilą powrotu na salę obrad. 
 

Pkt 5. Interpelacje i zapytania radnych (składane w formie papierowej), wolne wnioski Radnych. 
 

Nie zostały wniesione interpelacje i zapytania radnych w formie papierowej oraz wolne wnioski Radnych. 
 

Pkt 6. Przedstawienie informacji o stanie realizacji zadań oświatowych Gminy Raczki za rok szkolny 
2021/2022. 
 

Zastępca Wójta Gminy Pani Ewa Konstantynowicz – poinformowała, że ogółem liczba oddziałów stan na 
30 września 2021 r. w ujęciu Systemu Informacji Oświatowej wynosi 40 oddziałów z liczbą uczniów 639. 
Nauczycieli funkcjonujących w systemie oświaty Gminy Raczki jest 48, z czego: nauczycieli 
dyplomowanych – 35, nauczycieli mianowanych – 9, nauczycieli kontraktowych – 4. Nadmieniła, że  
z systemu dowożenia w roku szkolnym 2021/2022 skorzystało 246 uczniów, a z zajęć w świetlicy przy 
Szkole Podstawowej skorzystało 206 uczniów, nad którymi sprawowało opiekę 5 nauczycieli. W kwestii 
pomocy materialnej dla uczniów w formie stypendium wypłacona została kwota 20 944 zł. Wniosła, że 
pełne nakłady na funkcjonowanie systemu oświaty w Gminie Raczki wyniosły 8 543 249,23 zł, z czego 
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łączna kwota z części oświatowej subwencji ogólnej w roku szkolnym 2021/2022, to kwota 5 396 489 zł,  
z tego wynika, że Gmina musiała dołożyć własne środki w wysokości 3 146 760,23 zł. Poinformowała, że 
do egzaminu ośmioklasisty przystąpiło 77 uczniów, który ogółem uzyskali wyniki: 52 % z j. polskiego,  
55 % z matematyki, 58 % z j. angielskiego, 29 % z j. niemieckiego. 
 

Radny Pan Leszek Staniszewski – zapytał, ile uczniów startowało w olimpiadach i z jakim skutkiem? 
 

Przewodniczący Rady Piotr Słowikowski – poinformował, że odnośnie tego zapytania na następną Sesję 
Pan Dyrektor Szkoły Podstawowej sporządzi informację. 
 

Radny Pan Witold Bartoszewicz – wniósł, że nakłady łożone na oświatę powinno rozgraniczać się na dwie 
grupy, tj. zadania szkolne i zadania własne Gminy. Zadania szkolne powinny być całkowicie pokryte przez 
subwencję oświatową, natomiast zadania własne Gminy z różnych pozyskanych dotacji i ze środków 
własnych. Stwierdził, że nikt nie przewidział tak znaczącej podwyżki energii, paliwa, oleju opałowego 
służącego do ogrzewania budynku szkoły, co wpływa na wysokość ponoszonych dodatkowych kosztów 
przez samorząd w zakresie oświaty. Nadmienił, że nie można oszczędzać na kształceniu dzieci, ale odniósł 
się do sytuacji z lat poprzednich kadencji, że wtedy w imię oszczędności dążyło się do likwidacji 
mniejszych szkół nieopłacalnych. W skutek tego obecnie funkcjonuje jedna Szkoła Podstawowa a koszty, 
jakie Gmina musi do oświaty dołożyć są znacznie wyższe, niźli w tamtych latach, gdy było ok. 8 szkół. 
Stwierdził, że za tą sytuację winić trzeba przyjęty taki system oświatowy przez władze krajowe, ponieważ 
powinny samorządy otrzymywać w tym zakresie wyższe nakłady finansowe pokrywające ponoszone 
wydatki. Skoro zwiększa się poziom płac, np. nauczycielom, to powinna wzrosnąć o tą kwotę wysokość 
subwencji oświatowej, itp. Niestety jest taka tendencja, że to nie idzie w parze a koszty podwyżek są 
zwalane na gminę. Generalnie w obecnej sytuacji ekonomicznej panujące w kraju samorządów może nie 
stać będzie na pokrycie rosnących kosztów na realizację zadań, np. tych dotyczących oświaty. 
 

Radna Pani Ewa Ostapowicz – zapytała Dyrektora Szkoły Podstawowej Pana Marka Cieśluka, czy wzrasta 
ilość dzieci ze specjalnymi potrzebami edukacyjnymi i czy Szkoła Podstawowa jest na to przygotowana, tj. 
posiada w tym zakresie odpowiednio wyposażoną salę, wyspecjalizowaną kadrę nauczycielską, itp.  
 

Dyrektor Szkoły Podstawowej Pan Marek Cieśluk – stwierdził, że wzrasta liczba dzieci z różnymi 
problemami rozwojowymi i jest zarejestrowanych ponad 80 takich opinii i orzeczeń. W kwestii 
dostosowywania sal, to Szkoła w miarę posiadanych możliwości finansowych je przygotowuje, wyposaża. 
Obecnie powstała sala logopedyczna do zajęć korekcyjno-kompensacyjnych, częściowo została 
przygotowana sala do potrzeb integracji sensorycznej. Szkoła stara się zapewnić wsparciem wszystkich 
uczniów ze specjalnymi potrzebami edukacyjnymi, ale ich realizacja ze względu na koszty potrzebuje 
dłuższego czasu. 
 

Sołtys Pani Ewa Więcko – zapytała, czy w szkole jest zatrudniona osoba wspomagająca osobie z lekką 
niepełnosprawnością, ponieważ rodzice takich dzieci zgłaszają w tej kwestii problem i jeśli nie ma to, 
dlaczego? 
 

Dyrektor Szkoły Podstawowej Pan Marek Cieśluk – poinformował, że potrzeba objęcia ucznia pomocą 
osoby wspomagającej wynika z danego orzeczenia. W tej chwili jedna nauczycielka do tego wyznaczona 
kończy w tym zakresie studia podyplomowe i właśnie w klasie „0”, to dziecko zostało objęte taką pomocą. 
Nadmienił, że w każdym Punkcie Przedszkolnym oprócz nauczyciela zatrudnione są dodatkowo opiekunki 
do pomocy i pomagają dzieciom, które tego potrzebują. 
 

Wójt Gminy Raczki Andrzej Szymulewski – stwierdził, że w Szkole jest 80 dzieci wymagających 
objęciem różnego rodzaju wsparciem, na ok. 420 uczniów, co stanowi ok. 20 %. Gmina dofinansowuje: 
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zatrudnianie osób do pomocy, wyposażania sal na potrzeby prowadzenia zajęć wyrównawczych, dowozy 
przez rodziców dzieci niepełnosprawnych wymagających indywidualnego toku nauczania do Suwałk, 
Olecka. Pan Radny Witold Bartoszewicz stwierdził, że dokładamy do oświaty, chociaż była likwidacja, czy 
jest w stanie odpowiedzieć, co było z dziećmi posiadającymi opinię lub orzeczenie. Obecnie zgodnie  
z obowiązującymi przepisami Gmina na zapewnić każdemu z uczniów dostęp do edukacji i to jest robione 
z własnych środków. Na wysokie koszty ponoszone przez Gminę składa się: wysokie wydatki na olej 
opałowy, paliwo wykorzystywane do autobusów i busów szkolnych do dowożenia uczniów, koszt 
wynagrodzeń pracowników administracyjnych i obsługi. W przyszłym roku nastąpi wzrost wynagrodzeń, 
co zmusza samorządy do podwyższania możliwie jak najwyżej podatków lokalnych. W naszej Gminie też 
zostaną zaproponowane częściowe podwyżki stawek podatków o kilka procent, aby uzyskać właściwą 
relację pomiędzy dochodami własnymi a wydatkami. Nadmienił, że jako Gmina dołoży wszelkich starań, 
aby zapewnić w Szkole ogrzewanie, ale Gmina nie jest w stanie każdemu uczniowi z wystawioną opinią 
zapewnić nauczyciela wspomagającego, opiekuna. 
 

Radni nie wnieśli dalszych zapytań do tego punktu. 
 

Załącznik Nr 1. – Informacja o stanie realizacji zadań oświatowych Gminy Raczki  
za rok szkolny 2021/2022. 

 

Pkt 4. Sprawozdanie z działalności Wójta z pracy w okresie międzysesyjnym. 
 

Wójt Gminy Raczki Andrzej Szymulewski – poinformował, że w przedstawionym sprawozdaniu została 
zawarta merytoryczna działalność Urzędu za okres od 12 września br. do 18 października br., tj. wszystkie 
uchwały podjęte na XXXIII Sesji Rady Gminy zostały przekazane do realizacji na poszczególne 
stanowiska pracy oraz do jednostek organizacyjnych Gminy a w okresie między sesyjnym zostało 
wydanych 11 zarządzeń w różnych sprawach, jako Organu i 3 zarządzenia, jako Kierownika Urzędu 
dotyczących działań wewnętrznych Urzędu. Nadmienił, że w dalszym ciągu realizowane są następujące 
inwestycje, tj.: 
- budowa dróg gminnych nr 109760B ulicy M. Górskiego nr 109761B ulicy ks. K. Kaczorowskiego nr 
109762B ulicy ks. W. Balukiewicza, do końca roku zostanie wykonana, 
- modernizacja i przebudowa stadionu sportowego przy Szkole Podstawowej w Raczkach, inwestycja 
dwuletnia i zakończona będzie w przyszłym roku, 
- termomodernizacja budynku OSP w Sidorach, do końca roku zostanie wykonana. Nadmienił, że pieczę 
nad postępem prac w kwestii sugestii wykonana miał Radny Pan Romuald Kwiatkowski i pracownik 
Urzędu Piotr Gajda. Zwrócił się z prośbą o udostępnienie zdjęcia budynku OSP w Sidorach przed 
remontem, by móc zobrazować stan powykonawczy tego budynku. 
Poinformował, że w tymże okresie zostały odebrane następujące inwestycje: 
- remont i przebudowa dróg w miejscowości Kurianki Pierwsze i Kurianki Drugie,  
- remont drogi gminnej nr 102403B Jaśki – Święte Miejsce wraz ze zjazdami o długości 1000 m.  
Poinformował, że dalej realizowane są następujące inwestycje, tj: 
- budowa zewnętrznej i wewnętrznej instalacji gazu ziemnego w budynku Ośrodka Zdrowia w Raczkach, 
inwestycja jest już wykonana,  
- budowa zewnętrznej i wewnętrznej instalacji gazu ziemnego w budynku OSP w Raczkach, inwestycja 
zmierza ku końcowi, 
- budowa zewnętrznej i wewnętrznej instalacji gazu ziemnego w budynku Biura Obsługi Szkół  
w Raczkach, inwestycja zmierza ku końcowi, 
Stwierdził, że na dzień dzisiejszy na potrzeby ogrzewania budynków użyteczności publicznej gaz jest 
najtańszym źródłem ogrzewania. Ponieważ średnio na potrzeby ogrzewania budynku zużywa się 1m3 gazu 
porównywalnie do 1m3 oleju opałowego, przy czym cena za gaz jest sporo tańsza niż za olej opałowy. 
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Nadmienił, że w przyszłym roku zostanie wykonana instalacja gazu ziemnego w Szkole Podstawowej  
i w budynku Urzędu Gminy. 
 

Radni nie wnieśli zapytań, uwag do sprawozdania z działalności Wójta. 
 

Załącznik Nr 2. – Sprawozdanie Wójta z pracy w okresie między sesjami. 
 

Wójt Gminy Raczki Andrzej Szymulewski – poinformował, że w najbliższych dniach zacznie 
obowiązywać ustawa o zakupie preferencyjnym paliwa stałego dla gospodarstw domowych i jako Gmina 
przystąpi do zakupu tego węgla na warunkach preferencyjnych oraz wstępnie oszacowała ilość węgla na 
podstawie częściowych informacji od mieszkańców przekazanych za pośrednictwem Sołtysów. Wniósł, że 
każdy mieszkaniec, który złoży wniosek i nie zalega w opłacie za śmieci będzie mógł wnioskować o zakup 
maksymalnie w tym roku 1 500 kg na jedno gospodarstwo domowe i 1 500 kg w roku następnym, tj., 3 000 
kg na sezon grzewczy 2022/2023. Gmina rozważa, w jaki sposób zostanie przeprowadzona dystrybucja 
tego węgla dla mieszkańców, czy to odbędzie się poprzez podmioty pośrednie, trudno na tę chwilę 
odpowiedzieć. Wszelkie w tym zakresie informacje zostaną podane na stronie internetowej Gminy Raczki.  
 

Zastępca Wójta Gminy Pani Ewa Konstantynowicz – poinformowała, że na dzień 28 października 2022 r. 
w Gminie Raczki złożonych zostało 1 162 wniosków o wypłatę dodatku węglowego, z czego: 1 003 
wnioski zostały rozpatrzone pozytywnie a wypłacono 999 wniosków na kwotę 2 997 000 zł. Natomiast 
wniosków na pelet wpłynęło 335, są one rozpatrzone pozytywnie i niemniej z uwagi na brak środków, 
które nie wpłynęły do Gminy od Wojewody, to wnioskujący zostali poinformowani o przyznaniu tych 
dodatków. Wypłata tych dodatków nastąpi po otrzymaniu w/w środków.  
Następnie przedstawiła procedurę dotyczącą zakupu preferencyjnego węgla, tj. nadmieniła, że na dzień 
dzisiejszy jeszcze nie została opublikowana ustawa w tym zakresie, jedynie na podstawie projektu 
niniejszej ustawy wnioskować można, że każdy mieszkaniec, który chce skorzystać z zakupu 
preferencyjnego węgla, będzie musiał sam złożyć wniosek, gdyż nie ma opracowanego wzoru wniosku. 
Poinformowała, że Gmina postara się opracować taki wzór wniosku, niemniej jak wnioskodawca wniesie 
własne pismo, który będzie wyczerpywał zapisy art. 10 niniejszej ustawy, to zostanie on przyjęty do 
rozpatrzenia, tj. imię i nazwisko, adres, pod którym jest prowadzone gospodarstwo domowe, adres poczty 
elektronicznej lub numer telefonu, określenie ilości paliwa stałego, tj. maksymalnie do 1 500 kg oraz 
informacją, czy wnioskodawca dokonał już zakupu preferencyjnego wraz z podaniem ilości paliwa stałego 
nabytego w ramach tego zakupu preferencyjnego. Nie podanie lub podanie nieprawdziwych informacji 
zagrożone jest art. 233 § 6 ustawy z dnia 6 czerwca 1997 r. – Kodeksu karnego. We wniosku należy 
zawrzeć klauzulę: „Jestem świadomy odpowiedzialności karnej za złożenie fałszywego oświadczenia”. 
Stwierdziła, że sprawa ta będzie kontrolowana, tak jak i kontrola złożonych oświadczeń w bazie Centralnej 
Ewidencji Emisyjności Budynków. Ustawa nakłada dwukrotny obowiązek złożenia wniosku, tj. do 31 
grudnia br. i po 1 stycznia 2023 r. Nadmieniła, że ogółem może wpłynąć ok. 1500 wniosków o zakup 
paliwa stałego a do rozpatrzenia spraw dotyczących dodatku węglowego zostało wyznaczonych  
4 pracowników Urzędu, którzy to wykonują priorytetowo odkładając sprawy bieżące, jakie są zobowiązani 
zgodnie ze swym zakresem obowiązków prowadzić. Zgodnie z obowiązującą procedurą, każdy złożony 
wniosek musi być zweryfikowany, czy w bazie CEEB nie nastąpiły zmiany, czy deklaracje śmieciowe są 
opłacone, gdyż ustawodawca powiązał sprzedaż węgla z weryfikacją opłat tzw. śmieciowych i kto zalega  
z płatnościami z tego tytułu, nie przejdzie pozytywnej weryfikacji i nie otrzyma od Urzędu zaświadczenia. 
Takie zaświadczenie musi być wydane po 14 dniach od złożenia wniosku. Te zaświadczenie niezbędne 
będzie do zakupu węgla, tj. na składzie węglowym będą Państwo obowiązani je przedstawić, bowiem 
zgodnie z ustawą sprzedaż węgla bez tego zaświadczenia jest obarczona karą 5 000 zł. Stwierdziła, że 
gmina poczyni starania, aby cała procedura dotycząca zaopatrzenia mieszkańca w węgiel przebiegała 
sprawnie bez zbędnych zwłok i opóźnień terminów rozpatrywania wniosków. Nadmieniła, że jest to 
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ogromny wysiłek dotyczący interpretacji przepisów, wytycznych, których nie można zastosować do 
wszystkich wniosków, ale też należy rozpatrywać w sposób indywidualny sytuacje, których nie 
przewidział ustawodawca. Podziękowała wszystkim pracownikom, który uczestniczą w tzw. procesie 
węglowym, za sprawne prowadzenie spraw w tym zakresie i pomoc mieszkańcom w uzyskaniu dodatków 
oraz na zakup paliwa stałego w sposób preferencyjny. Wniosła do mieszkańców o cierpliwość w kwestii 
wdrażanej ustawy o zakupie preferencyjnym paliwa stałego, wszelkie niezbędne informacje na bieżąco 
będą ukazywały się poprzez komunikaty na stronie internetowej oraz poprzez Sołtysów, Radnych. 
 

Radny Pan Jan Olszewski – wniósł zapytanie, co w sytuacji, jeśli osoby kupiły już węgiel za te 3 000 zł, 
czy w takim przypadku mogą wystąpić, również o jego zakup po cenie preferencyjnej tej 1 500 kg? 
 

Zastępca Wójta Gminy Pani Ewa Konstantynowicz – poinformowała, że takie osoby mogą wystąpić  
z wnioskiem o zakup opału po preferencyjnej cenie. Ustawodawca nie określił, że otrzymane dodatki 
muszą być wydane przez Państwa tylko i wyłącznie na zakup węgla, mogły być wydatkowane na inne cele, 
ale fakt otrzymania tych środków uprawnia Państwa o wystąpienie z wnioskiem na zakup do 31 grudnia br. 
w ilości 1 500 kg i po 1 stycznia 2023 r. w ilości 1 500 kg węgla po tej cenie preferencyjnej. 
 

Radny Pan Witold Bartoszewicz – wniósł, że niektórzy mieszkańcy wzięli do serca słowa prezesa, tj. 
„palcie wszystkim, tylko nie oponami”. Zapytał, czy Urząd, jako Gmina ma możliwość badania, kto czym 
pali, ponieważ teraz jak rozpoczął się sezon grzewczy z niektórych kominów wydobywa się gryzący dym, 
po którym trudno się oddycha.  
 

Zastępca Wójta Gminy Pani Ewa Konstantynowicz – stwierdziła, że łatwiej kontrolować tego typu sprawy 
mają gminy, miasta, gdzie działa straż miejska, ponieważ ona ma możliwość wejścia na posesję 
bezpośrednio i sprawdzenia, czym dany budynek jest opalany. Natomiast Gmina też ma taką możliwość 
sprawdzenia, ale zgodnie z przepisami dotyczącymi takiej kontroli osobę kontrolowaną uprzednio 
wcześniej musi się powiadomić. Generalnie wiadomo, że w trakcie kontroli ta osoba wskaże opał, nie ten, 
co faktycznie mógł być palony, a taki, jaki należy stosować. Stwierdziła, że przy takiej konstrukcji 
przepisów Gmina nie jest w stanie wyłapać osoby, które palą śmieciami. 
 

Sołtys Pani Marzena Karaś – zapytała się, czy jeśli jakiś mieszkaniec wpisał się na listę podając numer 
domu i ilość potrzebnego węgla jest to jednoznaczne z wyrażeniem ostatecznej chęci zakupu tego węgla? 
 

Zastępca Wójta Gminy Pani Ewa Konstantynowicz – wyjaśniła, że Cech Sołecki o deklarowanej 
potrzebnej ilości paliwa stałego dla danego gospodarstwa domowego potrzebny był do wstępnego 
ogólnego oszacowania orientacyjnych potrzeb mieszkańców Gminy. Wpisanie się na tą listę nie jest 
wiążące, ponieważ każdy, kto chce skorzystać z preferencyjnego zakupu obowiązany jest do złożenia 
wniosku i uzyskania zaświadczenia uprawniającego do zakupu tego węgla.  
 

Sołtys Pani Marzena Karaś – zapytała się, że niektórzy mieszkańcy pytają się, czy Gmina będzie w stanie, 
również dowieźć węgiel do mieszkańca, za jakąś odpłatnością?  
 

Zastępca Wójta Gminy Pani Ewa Konstantynowicz – wyjaśniła, że na dzień dzisiejszy Gmina nie 
przewiduje dowozu węgla bezpośrednio do mieszkańca, gdyż, jako Gmina nie posiada bezpośredniego 
transportu. Zgodnie z projektem ustawy, ustawodawca przyjął, że transport leży po stronie mieszkańca. 
 

Wójt Gminy Raczki Andrzej Szymulewski – poinformował, że obecnie trwają prace dotyczące 
przystąpienia Gminy Raczki do zakupu paliwa stałego z przeznaczeniem dla gospodarstw domowych i nie 
zostały podjęte konkretne w tym zakresie ustalenia, gdyż możliwe są dwa rozwiązania, tj. zakup i sprzedaż 
węgla przez Gminę lub przez podmioty pośrednie. Stwierdził, że w tej sprawie prowadzić będzie wstępne 
rozmowy z podmiotami pośrednimi. Jeśli dystrybucja tego węgla prowadzona będzie przez te podmioty, to 
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kwestia dowozu do mieszkańca nie będzie stanowić problemu. Poprosił mieszkańców o cierpliwość, 
ponieważ trwają prace nad wdrożeniem całej procedury, które mogą potrwać do kilku tygodni, a wszelkie  
z tym związane informacje będą dostępne w Urzędzie Gminy, poprzez komunikaty na stronie internetowej, 
czy przez Państwa Sołtysów, Radnych. Wniósł, że na dzień dzisiejszy trwają prace na szczeblu 
województw dotyczące lokalizacji składu węgla i prawdopodobnie będzie on zlokalizowany na terenie 
Województwa podlaskiego. Wszelkie ustalenia wymagają czasu i należy wypracować taki systemu 
dystrybucji, który byłby najkorzystniejszy dla Urzędu i dla mieszkańca Gminy. Obecnie opieramy się na 
założeniach projektu ustawy, zobaczymy, co zawierać będzie ustawa po podpisaniu przez Prezydenta, 
która wejdzie w życie po jej publikacji w dzienniku ustaw.  
 

Pkt 7. Przedstawienie informacji z analizy oświadczeń majątkowych złożonych przez osoby 
zobowiązane ustawą o samorządzie gminnym. 
 

Przewodniczący Rady Gminy Piotr Słowikowski – przedstawił informację przeprowadzonej analizy 
oświadczeń majątkowych złożonych przez Radnych Rady Gminy Raczki oraz informację Wójta Gminy 
Raczki z przeprowadzonej analizy oświadczeń majątkowych złożonych przez sekretarza gminy, skarbnika 
gminy, kierowników jednostek organizacyjnych gminy, osoby wydające decyzje administracyjne  
w imieniu Wójta. 
 

Załącznik Nr 3. – Informacja z przeprowadzonej analizy oświadczeń majątkowych  
złożonych przez Radnych Rady Gminy Raczki za 2021 r. 

 

Załącznik Nr 4. – Informacja z przeprowadzonej analizy oświadczeń majątkowych złożonych  
przez sekretarza gminy, skarbnika gminy, kierowników jednostek organizacyjnych gminy, 

osoby wydające decyzje administracyjne w imieniu Wójta 
 

Radny Pan Janusz Krzykwa – wniósł w imieniu Radnych Gminy podziękowania pracownikom UG Pani 
Danucie Grabowskiej za pracę związaną z prowadzeniem spraw związanych z obsługi Rady, merytoryczną 
pomocą i Pani Elżbiecie Sieńkowskiej za prowadzenie spraw związanych z oświadczeniami majątkowymi  
i za przygotowanie w tym zakresie informacji. 
 

Ogłoszono 10 minutową przerwę. 
Po przerwie. 
 

Pkt 8. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmiany uchwały w sprawie ustalenia wysokości 
opłat za korzystanie z wychowania przedszkolnego uczniów objętych wychowaniem przedszkolnym 
do końca roku szkolnego w roku kalendarzowym, w którym dziecko kończy 6 lat w szkołach 
prowadzonych przez Gminę Raczki.  
 

Zastępca Wójta Gminy Pani Ewa Konstantynowicz – wyjaśniła, że z uwagi na Obwieszczenie 
Ministerstwa Edukacji i Nauki z dnia 10 czerwca 2022 r. w sprawie wysokości wskaźnika waloryzacji 
maksymalnej wysokości opłaty za korzystanie z wychowania przedszkolnego, poddany został pod 
głosowanie Radzie Gminy projekt zmiany wysokości stawki tejże opłaty w wysokości 1,14 zł za każdą 
rozpoczętą godzinę faktycznego pobytu dziecka w punkcie przedszkolnym. 
 

Radni nie wnieśli zapytań do tego punktu. 
 

Przewodniczący Komisji Oświaty, Pomocy Społecznej i Budżetu Piotr Naruszewicz – poinformował, że 
członkowie Komisji pozytywnie zaopiniowali przedstawiony projekt uchwały. 
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Przewodniczący Komisji Infrastruktury Wiejskiej, Ochrony Środowiska i Rolnictwa Wiesław Kłoczko – 
poinformował, że członkowie Komisji pozytywnie zaopiniowali przedstawiony projekt uchwały. 
 

Przewodniczący Rady Piotr Słowikowski – poddał pod głosowanie projekt uchwały. 
 

Stwierdził, że w wyniku głosowania jawnego uchwała została przyjęta przez Radę: 15 głosami „za”. 
 

Załącznik Nr 5.– Uchwała Nr XXXIII/236/22. 
 

Imienny wykaz głosowania jawnego stanowi załącznik Nr 9 pkt 8 do niniejszego protokołu. 
 

Pkt 9. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie przyjęcia Strategii Rozwoju Gminy Raczki na lata 
2023-2032. 
 

Zastępca Wójta Gminy Pani Ewa Konstantynowicz – poinformowała, że prace nad Strategią Rozwoju 
Gminy Raczki na lata 2023-2032 rozpoczęto od dnia 17 września 2021 r., tj. od dnia podjęcia przez 
Państwa Radnych uchwały nr XXII/172/21 w sprawie przystąpienia do sporządzenia Strategii Rozwoju 
Gminy Raczki na lata 2023-2032 oraz określenia szczegółowego trybu i harmonogramu opracowania 
projektu Strategii, w tym trybu konsultacji. Zgodnie z przyjętym harmonogramem zarządzeniem Wójta 
Gminy został powołany zespół ds. Strategii, został wyłoniony wykonawca opracowania i zostały 
wypracowane założenia wdrożeniowe Strategii. Okres prac nad tym dokumentem trwał przez 13 miesięcy, 
do dnia dzisiejszego, w którym to został on poddany pod obrady Rady. Sporządzone zostały w celu 
opracowania Strategii dodatkowe dokumenty, które pozwoliły na pełne jej opracowanie. Proponowana do 
uchwalenia Strategia obejmuje 10- letni okres. Nadmieniła, że koszty związane z opracowaniem takiego 
dokumentu są dość wysokie. Założenia w niej stanowią charakter skondensowany w poszczególnych 
latach, aby móc tworzyć szkielet podstawowy dokumentów strategicznych w oparciu o założenia tejże 
Strategii. Wniosła, podziękowania dla Zespołu ds. Strategii, jak również dla wykonawcy opracowania. 
Wspólne działanie pozwoliło na sprawne przygotowanie niezbędnych materiałów i zachowanie terminów 
wynikających z przyjętego harmonogramu i zakończenia prac związanych z opiniowaniem tego 
dokumentu. Strategia podlegała kilku opiniom i w tym celu została przedłożona Zarządowi Województwa 
Podlaskiego, który pozytywnie zaopiniował w drodze uchwały Nr 290/5392/2022 Zarządu Województwa 
Podlaskiego z dnia 12 września 2022 r. w sprawie wydania opinii dotyczącej sposobu uwzględnienia w 
projekcie Strategii Rozwoju Gminy Raczki na lata 2023-2032 ustaleń i rekomendacji w zakresie 
kształtowania i prowadzenia polityki przestrzennej w województwie. Strategia Rozwoju składa się z trzech 
głównych części, tj.:  
- wniosków z diagnozy strategicznej,  
- określenia strategii rozwoju, w tym wizji i misji, celów strategicznych i operacyjnych oraz kierunków 
działań strategicznych i oczekiwanych rezultatów ich realizacji, 
- określenia modelu struktury funkcjonalno-przestrzennej. 
Strategia Rozwoju Gminy Raczki jest efektem prac zespołu zadaniowego, która dzięki zaangażowaniu 
przedstawicieli samorządu, organizacji publicznych, przedsiębiorców i lokalnych liderów życia 
społecznego, Strategia stanowi nie tylko narzędzie prowadzenia polityki rozwoju lokalnego i regionalnego, 
ale również syntezę świadomych wyborów oraz rekomendacji przedstawicieli różnych społeczności 
tworzących wspólnotę samorządową. W systemie zarządzania polityką rozwoju Strategia pełni kluczową 
rolę, jako generalny plan postępowania władz samorządowych, partnerów gospodarczych i społecznych, 
którzy mogą się na nią powoływać w procesie pozyskiwania środków zewnętrznych oraz w oparciu o nią 
budować swoje plany strategiczne, dzięki temu dokument ten jest również narzędziem kierowania  
i intensyfikowania współpracy z partnerami samorządowymi, prywatnymi i pozarządowymi, w układzie 
zarówno lokalnym, jak i regionalnym. Strategia pozwala naszym przedsiębiorcom i mieszkańcom, 
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samorządowi na uzyskiwanie dodatkowych preferencyjnych punktów w konkursach ogłaszanych zarówno 
przez Zarząd Województwa Podlaskiego w programach operacyjnych, jak też i rządowych dedykowanych 
dla obszarów wiejskich. Jest to bardzo ważny dokument w pozyskiwaniu środków zewnętrznych. 
 

Radny Pan Leszek Staniszewski – stwierdził, że ładnie jest opisane położenie Gminy Raczki oraz 
wykazane szlaki komunikacyjne, ale zastanawiająca jest lokalizacja zakończenia ciągu drogi nr 1184B 
Żubrynek - Kurianki – Juryzdyka. 
 

Przewodniczący Rady Piotr Słowikowski – wyjaśnił, że miejscowość Juryzdyka leży na terenie Gminy 
Nowinka. 
 

Radna Pani Ewa Ostapowicz – stwierdziła, że Strategia jest obszernym i wyczerpującym jej zdaniem 
dokumentem. Wniosła zapytanie dotyczące sposobu monitoringu założeń Strategii, kto będzie go 
prowadził, czy Zespół gminny, podmiot zewnętrzny, czy pracownicy Urzędu?  
 

Zastępca Wójta Gminy Pani Ewa Konstantynowicz – wyjaśniła, że przebieg realizacji założeń Strategii,  
w każdym momencie mogą monitorować Państwo Radni, czy wszyscy mieszkańcy występując  
z zapytaniem odnośnie tego. Z uwagi tego, że powołujemy się na Strategię w momencie, kiedy Gmina 
aplikuje to, każdy wybudowany kilometr drogi, wybudowana nowa inwestycja, podjęte działania, czy to  
w ramach na rzecz ochrony środowiska, czy rozwoju terenów turystycznych, to wszystko o0dnosi się do 
monitorowania wskaźników zawartych w Strategii. W szczególności o tym mówi rozdział 4 niniejszej 
Strategii; „Oczekiwane rezultaty planowanych działań, w tym w wymiarze przestrzennych oraz wskaźniki 
ich osiągnięcia, w którym to określono następujące mierniki, w różnych obszarach celów strategicznych, 
tj.: nowoczesna infrastruktura techniczna, poprawa kreatywności i konkurencyjności, innowacyjna  
i efektywna gospodarka, oraz zapewnienie środowiska naturalnego wysokiej jakości, ochrona wartości 
przyrodniczych i historycznych. Poziom realizacji tych założeń będzie zależeć od wielkości środków 
finansowych budżetu gminy zabezpieczonych na realizację tych zadań w przestrzeni 10-letniej. 
 

Radni nie wnieśli dalszych zapytań do tego punktu. 
 

Przewodniczący Komisji Oświaty, Pomocy Społecznej i Budżetu Piotr Naruszewicz – poinformował, że 
członkowie Komisji pozytywnie zaopiniowali przedstawiony projekt uchwały. 
 

Przewodniczący Komisji Infrastruktury Wiejskiej, Ochrony Środowiska i Rolnictwa Wiesław Kłoczko – 
poinformował, że członkowie Komisji pozytywnie zaopiniowali przedstawiony projekt uchwały. 
 

Przewodniczący Rady Piotr Słowikowski – poddał pod głosowanie projekt uchwały. 
 

Stwierdził, że w wyniku głosowania jawnego uchwała została przyjęta przez Radę: 15 głosami „za”. 
 

Załącznik Nr 6.– Uchwała Nr XXXIV/237/22. 
 

Imienny wykaz głosowania jawnego stanowi załącznik Nr 9 pkt 9 do niniejszego protokołu. 
 

Pkt 10. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmian w budżecie Gminy Raczki na 2022 r. 
 

Skarbnik Gminy Pani Agnieszka Grzędzińska – przedstawiła propozycje zmian w następującym zakresie: 
- dokonano zmian w planie dochodów budżetu Gminy w zakresie zwiększenia dochodów o łączną kwotę - 
139.390,00 zł, które dotyczą planowanych wpływów z subwencji i z podatku dochodowego. Dodatkowo 
przesunięto środki w klasyfikacji dochodów w kwocie - 3.098.128,48 zł dotyczące wpływów z Funduszu 
Przeciwdziałania COVID-19 oraz w kwocie - 3.985.984,14 zł dotyczące wpływów z Rządowego Funduszu 
Polski Ład w związku ze zmianą klasyfikacji budżetowej dochodów,  
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- dokonano zmian w zakresie zwiększenia planu wydatków o łączną kwotę - 139.390,00 zł, w tym 
dotyczących zakupu materiałów, usług oraz dotacji dla stowarzyszeń. Dodatkowo przesunięto środki 
w klasyfikacji wydatków w kwocie - 3.985.984,14 zł dotyczące wydatków ponoszonych z Rządowego 
Funduszu Polski Ład w związku ze zmianą klasyfikacji budżetowej wydatków oraz środki w kwocie - 
6.397,00 zł w planie wydatków Biura Obsługi Szkół dotyczących realizacji zadań wymagających 
stosowania specjalnej organizacji nauki dla dzieci w klasie „0" oraz w Punktach Przedszkolnych,  
- zwiększono plan przychodów i rozchodów o kwotę - 44.450,00 zł w związku z wprowadzeniem planu 
pożyczki dla OSP na dofinansowanie zakupu wyposażenia, która ma być spłacona po otrzymaniu przez 
OSP dofinansowania z WFOŚiGW w Białymstoku,  
- zwiększono plan dotacji dla OSP Sucha Wieś i Sidory o kwotę - 4.603,00 zł na zakup wyposażenia do 
jednostek, zwiększono plan dotacji dla Stowarzyszenia Edukator na dofinansowanie zadań oświatowych  
o kwotę - 76.637,00 zł oraz wprowadzono plan dotacji w kwocie - 1.150,00 zł na wspieranie działań  
w zakresie turystyki. 
 

Radni nie wnieśli zapytań do tego punktu. 
 

Przewodniczący Komisji Oświaty, Pomocy Społecznej i Budżetu Piotr Naruszewicz – poinformował, że 
członkowie Komisji pozytywnie zaopiniowali przedstawiony projekt uchwały. 
 

Przewodniczący Komisji Infrastruktury Wiejskiej, Ochrony Środowiska i Rolnictwa Wiesław Kłoczko – 
poinformował, że członkowie Komisji pozytywnie zaopiniowali przedstawiony projekt uchwały. 
 

Przewodniczący Rady Piotr Słowikowski – poddał pod głosowanie projekt uchwały. 
 

Stwierdził, że w wyniku głosowania jawnego uchwała została przyjęta przez Radę: 15 głosami „za”. 
 

Załącznik Nr 7.– Uchwała Nr XXXIV/238/22. 
 

Imienny wykaz głosowania jawnego stanowi załącznik Nr 9 pkt 10 do niniejszego protokołu. 
 

Pkt 11. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie uznania petycji za niezasługującą na 
uwzględnienie. 
 

Przewodniczący Rady Piotr Słowikowski – zapoznał z treścią projektu uchwały: „Rada Gminy Raczki, po 
zapoznaniu się ze stanowiskiem Komisji Skarg, Wniosków i Petycji, uchwala, co następuje:  
§ 1. Uznaje się, że wniesiona w dniu 1 sierpnia 2022 r. petycja w sprawie utworzenia Młodzieżowej Rady 
Gminy Raczki, nie zasługuje na uwzględnienie.  
§ 2. Uzasadnienie stanowi załącznik do niniejszej uchwały.  
§ 3. Upoważnia się Przewodniczącego Rady Gminy Raczki do zawiadomienia wnoszącego petycję o 
sposobie rozpatrzenia petycji.  
§ 4. Uchwała wchodzi w życie z dniem podjęcia.”. 
Radny Pan Romuald Kwiatkowski – wniósł zapytanie, kto opracował uzasadnienie, które moim zdaniem 
wyczerpująco przedstawia stanowisko Rady Gminy.  
Przewodniczący Rady Piotr Słowikowski – poinformował, że projekt uchwały i uzasadnienie do 
rozstrzygnięcia niniejszej petycji dla Rady Gminy Raczki przygotowała Komisja Skarg, Wniosków  
i Petycji. 
 

Radny Pan Romuald Kwiatkowski – wniósł, że Rada Gminy może mieć w swych szeregach ludzi młodych, 
czyli osoby pełnoletnie mogą brać czynny udział w wyborach i startować do rad gmin, także tworzenie 
jakiejkolwiek innej niż jedna rada gminy jest niezasadna.  
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Radni nie wnieśli dalszych zapytań do tego punktu. 
 

Przewodniczący Komisji Oświaty, Pomocy Społecznej i Budżetu Piotr Naruszewicz – poinformował, że 
członkowie Komisji pozytywnie zaopiniowali przedstawiony projekt uchwały. 
 

Przewodniczący Komisji Infrastruktury Wiejskiej, Ochrony Środowiska i Rolnictwa Wiesław Kłoczko – 
poinformował, że członkowie Komisji pozytywnie zaopiniowali przedstawiony projekt uchwały. 
 

Przewodniczący Rady Piotr Słowikowski – poddał pod głosowanie projekt uchwały. 
 

Stwierdził, że w wyniku głosowania jawnego uchwała została przyjęta przez Radę: 15 głosami „za”. 
 

Załącznik Nr 8.– Uchwała Nr XXXIV/239/22. 
 

Imienny wykaz głosowania jawnego stanowi załącznik Nr 9 pkt 11 do niniejszego protokołu. 
 

Pkt 12. Odpowiedzi na zapytania Sołtysów, wolne wnioski Radnych i mieszkańców, oświadczenia. 
 

Radny Pan Leszek Staniszewski – wniósł zapytanie do Pana Wójta, o potwierdzenie informacji o budowie 
chodnika od mostu w Raczkach w kierunku Rudnik przez Zarząd Dróg Wojewódzkich. 
 

Wójt Gminy Raczki Andrzej Szymulewski – potwierdził, że w przyszłym roku planowana jest ż budowa 
chodnika na tym odcinku, jak również poinformował, że Gmina wstępnie zadeklarowała swój udział 
finansowy w kwocie 50 tys. zł na realizację tego zadania, oczywiście, jeśli Rada Gminy wyrazi na to 
zgodę. 
 

Radny Pan Janusz Krzykwa – odniósł się do sprawy zaistniałej serii wypadków na skrzyżowaniu dróg  
w miejscowości Moczydły. Stwierdził, że Generalna Dyrekcja Dróg przymierza się do ustawienia na tym 
skrzyżowaniu na wysięgniku znak STOP po obu stronach. Wniósł wątpliwość, że to przyniesie jakiś 
pozytywny efekt. Stwierdził, że lepszym byłoby rozwiązaniem, o które występowaliśmy z wnioskiem do 
Generalnej Dyrekcji Dróg, to ustawienie aktywnego oznakowania znakiem B20 – STOP, służącego do 
oznaczania miejsc szczególnie niebezpiecznych, jakim jest to skrzyżowanie. 
Poinformował, że na terenie naszej Gminy coraz częściej dochodzi do ataków wilków. Takie zdarzenie 
miało miejsce w ubiegłym tygodniu na terenie mego gospodarstwa, a dokładnie zagryzły młode cielę 
przylegającej do budynków gospodarstwa zagrodzie. Wilki coraz śmielej podchodzą do zabudowań. 
Zgłaszając tą sprawę rozmawiałem z przedstawicielem Regionalnej Dyrekcji Ochrony Środowiska, który 
stwierdził, że populacja wilków ostatnio bardzo się powiększyła i tego typu przypadki mogą coraz częściej 
się pojawiać. W jego imieniu chciałbym wnieść apel do wszystkich rolników, aby starali się zabezpieczyć 
swoje zwierzęta, w tym też psy gospodarskie, które są łatwym łupem. W momencie, kiedy dojdzie do ataku 
przez wilki i zwierzę zostanie zranione, zabite, to je szybko usunąć z tego miejsca i zabezpieczyć, aby one 
nie wróciły ponownie w to miejsce, gdyż szybko wilki szybko się uczą i powracają tam często w te 
miejsca, gdzie łatwo mogą zdobyć pokarm. Zaapelował do wszystkich mieszkańców, żeby oprócz zwierząt 
chronić siebie i dzieci, które obecnie, gdy szybko zapada zmrok wracają ze szkoły do domu.   
 

Wójt Gminy Raczki Andrzej Szymulewski – wniósł do Radnego, aby opisał, jak wygląda sprawa 
dotycząca zgłoszenia zdarzenia takiego ataku przez wilki i wysokości odszkodowania z tego tytułu. 
 

Radny Pan Janusz Krzykwa – poinformował, że na dzień dzisiejszy nie jest w stanie powiedzieć, jaka 
będzie wysokość odszkodowania, ponieważ w dniu wczorajszym został sporządzony protokół, a całe to 
zdarzenie, które miało miejsce w weekend, zostało przez niego dokładnie sfotografowane, te zdjęcia 
stanowią dowód w tej sprawie. Wniósł, że w pierwszej kolejności powiadamiamy lekarza weterynarii, 
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który jest w stanie stwierdzić fakt ataku przez wilki i sporządzić z miejsca zdarzenia protokół. Kolejnie 
zawiadamiamy według właściwości miejsca zamieszkania Regionalną Dyrekcję Ochrony Środowiska, 
która prowadzić będzie dalsze postępowanie zmierzające do ustalenia i wypłacenia odszkodowania. 
 

Wójt Gminy Raczki Andrzej Szymulewski – wniósł w drodze uściślenia wypowiedzi Pana Radnego, że 
jeżeli będzie podejrzenie zagryzienia zwierzęcia przez wilki, trzeba wezwać lekarza weterynarii, który 
dokona opisu zwierzęcia, opisu sekcyjnego stwierdzającego fakt, że to nastąpiło przez pogryzienie wilka. 
Następnie można zadzwonić do Urzędu Gminy, do pracownika Pana Koniecznego, który poda dane 
kontaktowe do Regionalnej Dyrekcji Ochrony Środowiska właściwe miejscowo w przypadku 
mieszkańców Gminy Raczki - do Oddziału w Suwałkach. Można telefonicznie z pracownikiem RDOŚ 
umówić się na oglądnięcie i sporządzenie protokołu. Ważne, aby to zwierzę, jeśli to możliwe, po 
oględzinach lekarza weterynarii albo, jeśli nie jest on w stanie w tym dniu przyjechać, zrobić dokumentację 
poprzez wykonanie zdjęć, zabrać, usunąć z miejsca, ponieważ wilki mają taki instynkt, że powracają do 
tych samych miejsc i zaczynają się przyzwyczajać. Nie narażajmy na to naszych gospodarstw. W następnej 
kolejności należy, jak najszybciej skontaktować się z firmą utylizacyjną, aby zutylizować padnięte zwierzę. 
Uważa, że wysokość odszkodowania powinno pokrywać cenę utylizacji zwierzęcia, jak i również wartość 
samego zwierzęcia. 
 

Radny Pan Janusz Krzykwa – poinformował, że siedziba RDOŚ Wydział Spraw Terenowych w Suwałkach 
mieści się na ul. Utrata 9 (dawna siedziba Powiatowego Lekarza Weterynarii). Nadmienił, że stanowisko 
pracownika RDOŚ jest takie, że wystarczy do wystąpienia o odszkodowanie, aby sporządzić dokumentację 
fotograficzną z miejsca zdarzenia i szybko usunąć to zranione zwierzę, aby nie narażać pozostałego stada 
na ponowny atak wilków i po uzyskaniu zaświadczenia z oględzin od lekarza weterynarii, w ich siedzibie 
można sporządzić w tej sprawie protokół. Stwierdził, że zdarzenie miało miejsce w weekend, kiedy to 
wszystkie urzędy nie pracują, dlatego w pierwszej kolejności została przez niego wykonana szczegółowa 
dokumentacja fotograficzna, został wezwany lekarz weterynarii w celu oględzin zwierzęcia i firma 
utylizacyjna, aby jak najszybciej zabrali to padnięte zwierzę do utylizacji.  
 

Delegat Podlaskiej Izby Rolniczej Pan Andrzej Wasilewski – wniósł, że wypłata odszkodowania należy się 
tylko i wyłącznie, gdy atak wilków nastąpił w godzinach - od 6.00 do 20.00. Jeżeli rolnik zgłosi, że 
zwierzę chodziło porą nocną, to takiego odszkodowania nie otrzyma, jest to zawarte w przepisach 
prawnych. 
 

Wójt Gminy Raczki Andrzej Szymulewski – wniósł zapytanie, co w przypadku, kiedy to zwierzę jest 
przetrzymywane nocą na terenie gospodarstwa w ogrodzeniu, czy też nie przysługuje mu odszkodowanie? 
 

Delegat Podlaskiej Izby Rolniczej Pan Andrzej Wasilewski – odpowiedział, że zwierzę w porze nocnej 
musi być trzymane w zagrodzie. 
 

Sołtys Pani Ewa Więcko – wniosła zapytanie, czy wiadomo, co będzie z tym mostem na świętym Miejscu? 
Przedstawiła prośbę mieszkańców miejscowości Koniecbór, Kuriank Drugich i Kuriank Pierwszych  
o monit do Starostwa w sprawie poprawy poboczy, które są bardzo powybijane i miejscami wymyte, i już 
dochodzi do uszkodzeń mis olejowych w samochodach i innych części aut.  
Wniosła zapytanie, co stanie się z budynkiem po sklepie w Kuriankach Pierwszych i budynkiem po Szkole 
Podstawowej w Kuriankach Pierwszych, gdyż niszczeje coraz bardziej?  
 

Wójt Gminy Raczki Andrzej Szymulewski – stwierdził, że sprawa budynku po sklepie jest trudna do 
ustalenia, kto nim włada, ponieważ mieszkańcy Kuriank Pierwszych twierdzą, że sami go budowali, ale nie 
ma takich dokumentów, a Spółdzielnia GSSCH twierdzi, że jest to ich sklep, a grunt należy do osoby 
prywatnej. Sprawa ta nie leży w gestii Gminy.  
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Odpowiedział, odnośnie sprawy losu budynku po byłej Szkole Podstawowej, że w tej sprawie zostanie 
zorganizowane spotkanie z mieszkańcami w przyszłym roku na wiosnę, jeśli będzie taka wola to 
przystąpimy do jego sprzedaży. Pierwotnie był pomysł na jego przeznaczenie na Dom Opieki Społecznej  
i miał być on realizowany porozumieniu z Parafią Raczki, jednak ostatecznie nie zostanie zrealizowane.  
Wniósł pomysł, że jeżeli mieszkańcy zgodzą się i będzie taka ich wola na sprzedaż budynku szkoły przez 
Gminę, to można byłoby z tych środków odkupić grunt od osoby prywatnej i budynek po sklepie, jeśli 
zostanie ustalony właściciel tego obiektu, wyremontować na potrzeby świetlicy wiejskiej Kuriank 
Pierwszych i Kuriank Drugich? Pozostaje jeszcze kwestia ustalenia właściciela obiektu sklepu. 
 

Sołtys Pan Wojciech Żukowski – Wniósł zapytanie odnośnie drogi we wsi Małe Raczki i drogę na tzw. 
Ogrodniki, czy są w dalszym ciągu prowadzone prace? 
Zwrócił uwagę, że przy budynku nr 7 w Małych Raczkach jest ostry zakręt i należałoby utwardzić 
pobocze, gdyż wykonane obecnie podłoże bardzo szybko się wybija.  
Następnie wrócił uwagę, że rosnące drzewo na granicy działki z GSSCH z drogą gminną Raczki – Małe 
Raczki, którego korzenie mocno zagrażają dla drogi i w niedługim czasie może uszkodzić asfalt. Wniósł  
o ustalenie, do kogo należy to drzewo, czy do Gminy, czy GSSCH i jego usunięcie. 
Odniósł się do kwestii monitorowania stanów schronów i wniósł zapytanie, czy w Gminie Raczki są 
schrony, a jeżeli są to prosił o podanie ich lokalizacji i czy pozostałości po danych bunkrach będą w jakiś 
sposób zagospodarowane?  
 

Wójt Gminy Raczki Andrzej Szymulewski – odpowiedział, że sprawę poprawy pobocza drogi powiatowej 
w Koniecborze przekazana zostanie do Zarządu Dróg Powiatowych. Odnośnie drogi Raczki - Małe Raczki, 
to wniosek został złożony do Wojewody i czekamy na jego rozstrzygnięcie. Jeśli zostanie uwzględniony na 
liście rankingowej, to ta inwestycja będzie wykonana. Droga Raczki – Ogrodniki jest w trakcie 
projektowania. 
Wniesiona sprawa przez Pana Sołtysa dotycząca dalszego utwardzenia kamieniami lub zmiany materiału 
na inny po dokonaniu inwentaryzacji miejsca zostanie przeanalizowany i wtedy podejmiemy stosowne 
decyzje. 
Kwestia rosnącego drzewa na drodze Raczki – Małe Raczki zostanie przekazana do realizacji 
pracownikom UG ds. drogownictwa i ds. targowisk, współpracy z organizacjami pozarządowymi i ochrony 
przeciwpożarowej, aby ustalili, do kogo ono należy lub ewentualnie, jeśli leży ono w pasie drogowym 
zlecili jego wycinkę wraz z innymi drzewami przeznaczonymi do wycinki na drodze w Małych Raczkach. 
Gdyby okazało się, że jest to na gruncie GSSCH, to Gmina nie może zmusić nikogo a jedynie może wnieść 
prośbę do właściciela posesji o usunięcie zagrażających bezpieczeństwu drzew. Podobna sytuacja jest na 
ul. 1 Maja, gdzie rosną dość wysokie drzewa, których spadające gałęzie często uszkadzają linię, spadają na 
chodnik. Gmina nie jest w stanie wymóc na właścicielu posesji do ich wycinki. Po braku z jego strony 
reakcji, zleciliśmy wycinkę zagrażających bezpieczeństwu korzystających z tej drogi: pieszych, 
kierowców, gałęzi zwisających poza granicą posesji nad linią elektryczną i nad chodnikiem. 
 

Kierownik Referatu Gospodarki Komunalnej i Inwestycji Pan Mariusz Zalewski – obecnie trwają prace 
dotyczące opracowywania aplikacji odnośnie miejsc ukrycia i zgodnie z prośbą Komendanta Miejskiego 
PSP wytypowaliśmy na terenie naszej Gminy miejsca, które mogłyby spełniać wymogi, wytyczne 
odnośnie miejsc schronień. W porozumieniu z Komendantem wyznaczony do tego Strażak, będzie 
sprawdzał te wszystkie miejsca, m.in. te stare schrony, czy one spełniają wymogi i mogą zostać ujęte w tej 
aplikacji. Po uzyskaniu pozytywnej oceny zostaną one umieszczone w aplikacji i każdy mieszkaniec będzie 
mógł ją pobrać i w przypadku zagrożenia otrzyma informację, gdzie może się schronić. 
 

Pkt 13. Zakończenie obrad. 
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Przewodniczący Rady Piotr Słowikowski – stwierdził, że porządek sesji został wyczerpany  
i poinformował, że protokół z dzisiejszej sesji zostanie sporządzony i wyłożony do publicznego wglądu na 
3 dni przed terminem kolejnej sesji w pokoju Nr 1 w Urzędzie Gminy Raczki oraz w Biuletynie Informacji 
Publicznej Gminy Raczki.  
Podziękował Wójtowi, Radnym, pracownikom Urzędu Gminy za udział w obradach Rady Gminy. 
 

„Zamykam XXXIV Sesję Rady Gminy Raczki”. 
 

Przewodniczący Rady 
 
   Piotr Słowikowski  

Protokołowała 
 
Danuta Grabowska 


